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ادامه از صفحه اول

 بازگشت به دیپلماسی
در کنار این رویداد مهم، گشــایش در برون رفت از 
بن بست توافق هسته ای، گام نسبتا مهم دیگری است 
که این روزها شــاهد آن بودیم. اتحادیه اروپا با انتشار 
بیانیه ای ضمن اعلام خبر برگزاری نشست مجازی روز 
جمعه ۱۳ فروردین با حضور نمایندگان ۱+۴ اعلام کرد 
که قرار است این هفته جلسه ای با هدف راهکارهای 
ممکن در خروج از شرایط کنونی و تدابیر رفع تحریم ها 
از ســوی آمریکا و اقدامات ایران در وین برگزار شــود. 
این تحول، به  صورتی کاملا روشــن نمایانگر انعطافی 
از طرف ایران و آمریکا و گامی مثبت در بازگشــت به 
شــرایط قبل از خروج آمریکا از برجام است. براساس 
بیانیه اتحادیه اروپا در نشست روز جمعه «چشم انداز 
بازگشــت کامل آمریــکا به برجام» مــورد توافق قرار 
گرفــت و موافقت دولت های حاضر در این نشســت 
بر آمادگی برای انجام «تلاشــی مشــترک» به  منظور 
رســیدگی مثبت به موضوع بازگشــت آمریکا، تأکید 
کردند. توســعه هر کشور بر سه مؤلفه سرمایه گذاری 
خارجی، دســتیابی بــه فناوری های روزآمــد در پرتو 
برخورداری از سیاســت خارجی متعادل و متوازن با 
محوریت منافع است. از این منظر معاهده بلندمدت با 
چین از یک سو و برون رفت از بن بست توافق هسته ای 
و بازگشــت آمریکا به برجام دستاورد بزرگی است که 
باید از آن اســتقبال کرد. چین با قریب به سه تریلیون 
دلار ذخایــر ارزی، برخــوردار از تکنولوژی قابل قبول 
چین گزینه مناسبی در ریل گذاری توسعه کشور و رفع 
نیازمندی های ســرمایه گذاری و دســتیابی به فناوری 
توسعه است. در همین راستا، احیای توافق هسته ای 
و انجام اقداماتی که تعهد کشــورهای امضاکننده به 
اجــرای کامــل آن و لغو تحریم های منتــج از بحران 
هسته ای را در پی داشته باشــد، راهکاری قابل قبول 
برای استفاده از ظرفیت های بی بدیل ژئوپلیتیک کشور 
در جهان اســت. ظرفیتی کــه درحال حاضر به  دلیل 
شرایط ویژه ایران در جهان به نفع کشورهای همسایه 
رقم خورده و چه بســا خواهان ابقای ایران در شرایط 
تحریــم هســتند. از این منظر برگزاری جلســه امروز، 
هرچند نبایــد درباره نتایج آن دچار خوش بینی مفرط 
شد، گام مهمی در «بازگشت به دیپلماسی» و پیداکردن 
برای به حرکــت درآوردن  راهــکار «مرضی الطرفین» 
موتــور توافقی اســت که دنیا به حــق از آن به عنوان 
مهم ترین دستاورد دیپلماسی یاد کرد. استقبال آمریکا 
از نشســت وین و کنارگذاشــتن اصرار بر لغو گام های 
پنج گانه ایران در تعهدات هســته ای حرکتی مثبت از 
ســوی تیم سیاســی-امنیتی بایدن در پرتو فشارهای 
عبری-عربی بر این کشــور اســت. کمااینکه انعطاف 
ایران نیــز حرکتی هوشــمندانه در برون رفت از بازی 
باخت-باخت «اولویت مرغ یا تخم مرغ» در بازگشت 
آمریکا به برجام ارزیابی می شــود. به  طور طبیعی در 
هر توافقی بین کشورها منافع دو طرف مطرح است. 
کشورها براساس اولویت های خود در برنامه توسعه، 
امنیت ملی و برون رفت از شــرایط ویژه با انعطاف در 
مواضع که در عالی ترین سطح تصمیم گیری می شود، 
امتیازاتی را به دســت می آوردند. قاعده ای مرسوم و 
شناخته شده بین المللی که مهم ترین ابزار دستیابی به 
آن «دیپلماسی» است. «سیاست خارجی» نقش بسیار 
مهمی در سند ملی توســعه هر کشوری ایفا می کند 
و برخلاف تصور غلط، تشنج زدایی و تعامل با جهان، 
به معنای کنارگذاشــتن ارزش ها و تغییر ماهیت نظام 
سیاسی نیست. نمونه روشن و پیش روی ما چین است 
که به تازگی سند نقشــه راه همکاری های ۲۵ساله را 
با این کشــور امضا کردیم. کشــوری تحت حاکمیت 
مطلق حزب کمونیســت در اداره کشــور از یک سو و 
اقتصاد معطوف به رشــد و توســعه با بهره جویی از 
ظرفیت های سیاست خارجی که در سه دهه گذشته 
براساس آمار بین المللی ۸۰۰ میلیون نفر را از خط فقر 
بیرون آورده و به اقتصاد دوم جهان تبدیل کرده است.

انباشتگی سوگ در ایام کرونا
این وضعیت در جامعه ما و به ویژه در بین بسیاری 
از اقوام ایرانی که مراســم ســوگ، تخلیه هیجانی و 
تسلی آنها با مراســم جمعی همراه است، وضعیت 
بغرنج تــری را رقم می زند. از زمــان فراگیری کرونا در 
ایران علاوه بر ۶۱ هزار عزیز درگذشــته به  واسطه این 
بیماری، ده ها هزار انسان دیگر به دلایل متفاوت فوت 
کرده اند و بازماندگان آنها از مراسم و بزرگداشت های 
معمول ســوگ محروم بوده اند، از ایــن رو به نوعی با 
انباشتگی ســوگ در جامعه مواجه هستیم. وضعیت 
پروبلماتیک پیش گفته در حالی است که خانواده های 
داغدار بــا محدودیت در برگزاری مراســم پراهمیت 
سوگ در روزهای پایانی سال (مانند پنجشنبه یا جمعه 
آخر ســال) و بازدید از اهل قبور مواجه هستند. شاعر 
درباره کشته های جنگ ها به درستی گفته است: «آمار 
کشته های جنگ/ همیشه غلط بوده است/ هر گلوله/ 
دو نفــر را از پا درمــی آورد/ ســرباز/ و دختری که در 
سینه اش می تپد...» (مریم نظریان). به همین دلیل در 
آوردگاه کرونا و بسته شدن راه های برون رفت از سوگ، 
شاید آمار کشته ها خیلی بیشتر از موارد یادشده باشد.

ضمن اینکه هم زمانی سوگ انباشته ناشی از مرگ 
عزیزان با سایر مشــکلات، دشواری وضعیت را بیشتر 
و به نوعــی جامعه را تروماتیک و نیازمند درمان کرده 
اســت. ازاین رو برای برون رفت از مشــکلات مرتبط یا 
تعدیل آنها، سیاست گذار ســلامت روانی- اجتماعی 
جامعه می توانــد با مشــارکت تخصص های مرتبط 
(انسان شــناس، مــددکار اجتماعــی، روان پزشــک، 
جامعه شــناس، روان شناس و...) به تدوین و کاربست 

بسته  تخلیه سوگ مبادرت کند.
*منابع در دفتر روزنامه موجود است

خبر

رئیس پیشین سیا:
راه حل بن بست برجام، اعتمادسازی 

و گام های متقابل است
ایسنا: رئیس پیشــین ســازمان مرکــزی اطلاعات  �

آمریکا در یادداشــتی درباره وضعیت کنونی پیرامون 
برنامه جامع اقدام مشترک و تأثیر آن بر تحولات جهان 
تأکید کرد که دولت بایدن باید توافق هسته ای را احیا 
کند. جان برنان، در یادداشت خود در روزنامه شیکاگو 
تریبون با اشــاره به چندین سال تلاش و مذاکره برای 
رســیدن به توافق هســته ای با ایران در جولای ۲۰۱۵ 
نوشت: «اما متأســفانه با وجود اهمیت این دستاورد 
دیپلماتیک، منتقدان برجــام همچنان از هر دو حزب 
دموکــرات و جمهوری خواه در کنگــره آمریکا وجود 
داشــتند و به درســتی ابراز نگرانی می کردند که این 
توافــق با توجه به منافع مالی که ایران از آن بهره مند 
می شود، به اندازه کافی جامع نیست». وی ادامه داد: 
«همچنین افرادی در کنگره تأکید می کردند که «بدون 
شک ایران توافق را نقض خواهد کرد» اما از قضا و به 
شکلی کاملا غم انگیز، این ایالات متحده بود که توافق 
را نقض کرد، نه ایران. ترامپ که هر چیزی را که دارای 
اثر انگشــت اوباما بود زیر ســؤال می برد، هرگز برای 
درک مفاد توافق و اســتفاده از فرصت ایجادشده به 
واســطه آن، زمان صرف نکرد. ترامپ درست همانند 
اشــتباهات دیگر خود در سایر جبهه ها، نتوانست هنر 
توافق برجام را درک و از آن اســتفاده کند». برنان که 
در ســال های ۲۰۱۳ تا ۲۰۱۷ رئیس ســیا بوده است، 
همچنین بــه رویکرد اعلامی دولت جــو بایدن برای 
بازگشــت به برجام اشاره کرد و نوشت: «دولت بایدن 
می گویــد که قصد احیای توافق هســته ای را دارد اما 
باید در نظر داشــت که ایران پــس از خروج آمریکا از 
برجــام، اجرای تعهدات هســته ای خود را به صورت 
گام به گام کاهش داده و اگر با همین سرعت به توسعه 
فعالیت های هسته ای خود ادامه دهد، در عرض چند 
ماه به مواد هسته ای شکاف پذیر مورد نیاز برای تولید 
بمب اتم دســت پیدا می کند». وی افزود: «اما اکنون 
بن بست دیپلماتیک «تو اول شــروع کن» وجود دارد؛ 
به این صورت که ایــران اصرار دارد ابتدا تحریم ها به 
طور کامل برداشته شــود، در حالی که ایالات متحده 
تأکید دارد که این کار را تنها در صورت بازگشت کامل 
تهران به تعهداتش انجام می دهد. ایران معتقد است 
کــه در بالاترین ســطح اخلاقی بــه تعهداتش عمل 
کــرده و این آمریکا بوده اســت که تعهــدات خود را 
زیر پا گذاشــته و یک قطع نامه شورای امنیت سازمان 
ملل را نقض کرده اســت. در عین حال، دولت بایدن 
فکر می کند که احمقانه اســت اگر اجازه دهد تهران 
از مزایای اقتصادی برجام بهره مند شود، در حالی که 
همچنان به فعالیت های هسته ای منع شده در برجام 
ادامه می دهد». این مقام پیشــین آمریکایی در ادامه 
این یادداشــت به ارائه راه حل بــرای برون رفت از این 
بن بســت پرداخت و تنها چاره آن را برداشتن گام های 
متقابل از ســوی ایــران و آمریکا برای اعتمادســازی 
و نشــان دادن حســن نیت از ســوی هر یک از طرفین 
دانست. جان برنان خاطرنشــان کرد: «علاوه بر همه 
اینها، کشورهایی همچون چین وجود دارند که در حال 
بهره بردن از فرصت ایجادشــده هستند». وی در پایان 
نوشــت: «بایدن برخی از باتجربه ترین و شایسته ترین 
متخصصان آمریکایی را در اطــراف خود جمع کرده 
است. آنها اگرچه نســبت به محدودیت های توانایی 
کشورشان در شــکل دهی به روند رویدادها در جهان 
آگاه اند اما می دانند کــه اگر ایالات متحده مصمم به 
انجام این کار باشــد، تأثیر زیادی در آن خواهد داشت. 
به خاطر صلح و ثبات در خاورمیانه، منافع امنیت ملی 
ایالات متحده در سراســر جهان و فرصتی برای کشف 
راه های معکوس کردن روند چهــار دهه روابط میان 
تهران و واشنگتن، همه ما باید مشتاقانه امیدوار باشیم 
که تیم بایدن تمام تلاش خود را می کند تا برجام را به 

زندگی برگرداند».

دیدار ظریف با همتای ازبکستانی
ایرنــا: وزیر امــور خارجه ایران که به ازبکســتان  �

ســفر کرده اســت، پس از دیدار و گفت وگو با همتای 
ازبکســتانی خود گفت: «ما در زمینه روابط اقتصادی، 
سیاسی فرهنگی و تقویت گسترش روابط بین ایران و 
ازبکستان و همین طور درباره همکاری های منطقه ای 
به ویــژه در رابطــه با صلــح افغانســتان گفت وگو 
کردیــم». محمدجــواد ظریــف، بعــد از گفت وگو با 
عبدالعزیز کامل اف ضمن ابراز امیدواری به گســترش 
همکاری های دو کشور گفت: «جمهوری اسلامی ایران 
می تواند راه ترانزیت ازبکســتان به بازارهای جهانی و 
آب های آزاد را فراهم کنــد». وزیر امور خارجه دیروز 
دوشــنبه برای دیدار و گفت وگو با مقامات کشورهای 
ازبکستان، قرقیزســتان، قزاقستان و ترکمنستان راهی 

آسیای میانه شده است.

مقام روس:
روسیه آماده است تسهیلگر توافق 

احیای برجام باشد
ایســنا: میخائیــل اولیانــوف نماینده روســیه در  �

ســازمان های بین المللــی در ویــن در گفت وگــو بــا 
اسپوتنیک درباره مذاکرات وین  گفت روسیه آماده است 
اگر از آن درخواســت شود، مذاکرات غیرمستقیم میان 
ایران و آمریکا را درباره توافق هســته ای تســهیل کند. 
نماینده روسیه در وین همچنین بیان کرد: «هیچ تماس 
مستقیمی میان نمایندگان ایران و آمریکا نخواهد بود. 
ایرانی هــا که از تحریم هــا رنج برده اند، آمــاده ارتباط 

مستقیم نیستند، دست کم نه در این مرحله». 

در شــرایطی که قرار اســت ادامه مذاکرات کارشناســی کمیسیون 
مشــترک برجام که جمعه گذشــته از طریق ویدئوکنفرانس برگزار شد، 
سه شــنبه به صورت حضور تیم هــای مذاکره کننده کشــورهای عضو 
برجام در وین ادامه یابد، این ســؤال اذهان بسیاری را به خود مشغول 
کرده اســت که آیا می توان به نتیجه روند شتاب گرفته مذاکرات برجام 
تحت پوشــش کمیســیون مشترک و بازگشــت آمریکا به موافقت نامه 
هســته ای در چارچوب آنچه جمهوری اسلامی ایران برای خود تصویر 

کرده است، امیدوار بود؟
نشست کمیسیون مشترک برجام پس از فعل و انفعالاتی در رفتارهای 
طرف  های درگیر در مذاکرات، جمعه گذشته از طریق ویدئوکنفرانس به 
منظور بحث درخصوص چشــم انداز بازگشت احتمالی آمریکا به برجام 

تشکیل شد و آمریکا نیز از برگزاری آن استقبال کرد.
کمیســیون مشــترک را انریکه مو را معاون دبیرکل اتحادیه اروپایی 
و مدیر سیاســی ســرویس خارجی این اتحادیه به نمایندگی از ســوی 
بــورل نماینده عالی سیاســت خارجی اتحادیه اروپا بر عهده داشــت 
و نمایندگان چین، روســیه، فرانســه، آلمان، انگلیس و ایران نیز در آن 
شــرکت کردند و طی آن عمدتا چشم  انداز چگونگی بازگشت احتمالی 
آمریــکا به برجام و روش تضمین اجرای کامل و باکیفیت موافقت نامه 

هسته ای توسط تمامی طرف ها مورد بحث قرار گرفت.
ظاهرا آقای بورل نماینده عالی سیاســت خارجــی اتحادیه اروپایی 
تلاش  های دیپلماتیک وسیعی برای هماهنگی و تشکیل این گردهمایی 
به خرج داده تا تمامی طرف های گروه ۱+۴ از طریق ویدئوکنفرانس دور 
یک میز جمع شــوند. هرچند ایالات متحده اجازه حضور علنی و رسمی 
نداشــته است ولی به گفته سخنگوی وزارت خارجه آمریکا، واشنگتن از 
ابتکارات اتحادیه اروپایی استقبال و آن را مرحله  ای مثبت تلقی می کند.
لازم به گفتن است که جو بایدن رئیس جمهور جدید آمریکا، قبل از 
ورود به کاخ ســفید به دفعات اظهار داشــته بود که آمریکا مجددا به 
برجام باز خواهد گشــت اما بعد از ورود به دفتر کارش، بازگشت آمریکا 
را مشروط به این کرد که تهران پیش از آن به تعهدات خود جامه عمل 
پوشانده باشد، تعهداتی که در پاسخ به خروج یک طرفه ایالات متحده 
از موافقت نامــه و برقراری تحریم  های بین ســال های ۲۰۱۷ -۲۰۲۱ از 
سوی ترامپ، نادیده گرفته شد و متقابلا اعلام شد چنانچه آمریکا ابتدا 
تمامی تحریم ها را لغو کند و این اقدام مورد راســتی  آزمایی قرار گیرد، 

آماده است که به تمام تعهدات برجامی خود بازگردد.
ند پرایــس ســخنگوی وزارت خارجه آمریــکا در عکس العمل به 
تشکیل جلسه ویدئوکنفرانس گروه کشورهای ۱+۴ و با تکرار شرط تقدم 
و تأخــر انجام تعهدات آمریکا، اضافه کرد کــه دولت ایالات متحده با 
شرکای خود در مورد مسیرهای تعیین شــده برای نجات برجام همراه 

اســت و این امر شامل یک ســری اقدامات متقابل می شــود که بنا به 
گفته وی راه حل های دســتیابی به این هــدف، از طریق گفت وگوهای 
غیرمســتقیم با ایرانی  ها، با وساطت شــرکای اروپایی مورد بررسی قرار 

می گیرد.
از ســوی دیگر روز جمعه و هم زمان با برگزاری جلســه کمیســیون 
مشــترک برجام، آژانس انرژی اتمی وین اعلام کــرد که ایران چهارمین 
آبشار ۱۷۴واحدی سانتریفیوژهای IR-2m برای تولید اورانیوم غنی شده 
را در ســایت های زیرزمینی نطنز به راه انداخته است. آژانس در گزارش 
خود به اعضای این ســازمان یادآوری کرده اســت که در بررسی های ۱۱ 
فروردین ماه گذشته خود در ایران به این نتیجه رسیده است که جمهوری 
اسلامی ایران uf6 را در چهارمین آبشار ۱۷۴واحدی سانتریفیوژهای نسل 
IR-2m تزریق کرده اســت. به گزارش آژانس انگلیسی رویترز که عموما 
به این گونه گزارش های خاص و تقریبا محرمانه آژانس دسترسی داشته 
و غالبا آنها را منتشــر می کنــد، «با این نظر آژانــس، تهران نقض تعهد 
جدید خود درخصوص برنامه هســته  ای را که در پاسخ به خروج آمریکا 

از برجام صورت گرفته، انجام داده است».
طــی ماه هــای اخیر و بــه دنبال زمزمه  هــای بازگشــت آمریکا به 
برجام و تعیین شــروطی از طرف واشــنگتن، جمهوری اسلامی ایران 
در موارد مختلفی اصول مبنایی خود برای بازگشــت آمریکا به برجام 
را در فرصت هــای مختلــف و مقتضی تبیین کرده اســت که در درجه 
اول شــامل عدم مذاکره مســتقیم با آمریکاست و سپس تأکید بر اینکه 
آمریکا برای بازگشت به برجام نیاز به هیچ گونه مذاکره  ای ندارد. محور 
بعدی مطروحه از ســوی ایــران تأکید بر این موضوع بوده اســت که 
اصول مندرج در برجام همان گونه که هست قابل مذاکره مجدد نیست 
ضمن آنکه توان موشــکی و اقتدار منطقه  ای ایران نمی  تواند موضوع 

هیچ گونه مذاکره ای قرار گیرد.
در عیــن حال در صحنه عملیاتی به نظر می رســد بــه هر مقدار که 
آمریکا در بازگشــت به برجام تعلل کند، ظرفیت غنی سازی کشور امکان 
افزایش داشــته و سرانجام آن را نیز نمی توان دقیقا مورد پیش بینی قرار 
داد. آنچــه در هفته های اخیر و پس از طــرح موضوع میانجیگری اروپا 
در نزدیک سازی دیدگاه های اطراف برجام مشهود است، ایران طرح هایی 
مانند انجام اقدامات گام به گام ارائه شــده از ســوی طرف  های برجامی 
برای بازگشت آمریکا به موافقت نامه هسته ای را با مواضع اعلامی خود 

منطبق ندانسته و آن را غیرمفید و غیراجرائی ارزیابی کرده است.
از طرفی بر اســاس پاره ای اظهارنظرهــای داخلی، ظاهرا برجام از 
بن  بســت خارج شده اســت. اگر این برداشــت از انجام گفت وگوهای 
کمیســیون مشــترک برجام در ســطوح مختلف گرفته شــده باشــد، 
علی الظاهر نباید به عنوان عنصر جدیدی تلقی شــود که بن بست شکن 
بوده باشد. بنابراین اشاره رئیس محترم سازمان انرژی اتمی جمهوری 
اســلامی ایران پس از نشســت کارشناسی جمعه گذشــته برجام، چه 
مفهومی را می تواند در بر داشته باشد که بتوان از آن نوعی گره گشایی 

در بن بست فعلی استنباط کرد؟
البته ادامه اظهارات دکتر صالحی مبنی بر اینکه بازگشــت ایران به 

تعهدات خود همچون برچیدن بعضی ســانتریفیوژها، دو تا ســه ماه 
طول می کشد، می تواند حامل این مفهوم هم باشد که اگر ما بخواهیم 
بلافاصله به تعهداتمان بازگردیم، مشــکلاتی اجرائی پیش رو داریم و 
شــاید بیان همین واقعیت موجبات بن بست شکنی را در ذهن ها تداعی 
کند که اقدام یکباره از ســوی حداقل طــرف ایرانی امکان پذیر نخواهد 
بود. طرف های غربی برجام هم که بارها موضوع عدم امکان توسل به 

حرکات و تصمیمات فوری را ابراز کرده اند.
ادامه گفت وگوهای کارشناســی برجام در ویــن بین ایران و اعضای 
برجام بدون آمریکا و در حالی که تیم کارشناســی واشــنگتن هم زمان 
در ویــن به ســر می بــرد، می تواند مفاهیــم و توجهاتــی را به همراه 
داشته باشــد. انتقال دیدگاه های طرفین این منازعه توسط اروپایی ها و 
به خصوص تیم آقای بورل یکی از موضوعاتی است که مورد انکار هیچ 
طرفی قرار نگرفته و از این منظر کانالی اســت که می تواند زمینه ســاز 

فرصت های غیرقابل تکرار شود.
همچنین ســایر ابتکارات و پیشــنهادهای مطروحه علاوه بر راه حل 
گام به گام، همچون مســیر موازی، اقدام متقابل یا اقدام در مقابل اقدام 
نیز به نوبه خود می  تواند بخش هایی از بن بست شکنی را تصویر کند که 

تاکنون نتیجه عینی و عملیاتی در پی نداشته است.
اگرچه از منظر و دیدگاهی، امضای سند همکاری با چین، در شرایط 
مذاکراتــی که با طرف هــای برجامی داریم، می تواند بــه عنوان مقوم 
مواضع ایران در قبال غرب تلقی شــود و آن را باید مد نظر داشت، ولی 
نوع مناسبات پکن و واشــنگتن و کسب پاره  ای آزادی های عملیاتی در 
موضوع برداشــت های نفتی چین از ایران و استقبال آمریکا از اقدامات 
چیــن در تأثیرگذاری بر رونــد مذاکراتی ایران با کشــورهای گروه ۴+۱، 
حکایت از نوعــی ابهام و کدربودن مواضع چیــن به عنوان عضو مؤثر 
برجام در صحنه افکار عمومی دارد که اگر شفاف ســازی نشود، ممکن 

است برخی استنباط های غیرموجه را به دنبال داشته باشد.
در این بین تماس تلفنی ژان ایو لودریان وزیر خارجه فرانسه با وزیر 
خارجه کشــورمان که در روز شنبه گذشــته انجام شد، می تواند حاوی 
پیامی روشن برای طرف های برجامی باشد، زیرا فرانسوی ها همواره در 
بزنگاه های حساس مذاکرات و مراحل مشخص از مناسبات ایران و گروه 
۱+۵ تحرکاتــی را در جهت منافع دوجانبــه خود از منظر خاص منافع 
فرانســه مطرح کرده اند که بعضا با روند عمومی مذاکرات همراهی و 
سنخیت نداشته اســت. بنابراین موضع وزیر خارجه کشورمان در بیان 
اینکه فرانســه بهتر است در مذاکرات برجام همراهی بیشتری داشته و 

کارشکنی نداشته باشد، معنی و مفهوم خود را پیدا می کند.
در مجموع با نگاه به توضیحات ارائه شده و مواضع طرف های مورد 
منازعــه در برجام، جای این ســؤال وجود دارد که آیــا آمریکای بایدن 
با برداشــت از موافقت نامه ای که به زعم واشــنگتن دارای اشــکالات 
فراوانی اســت، دچار تردیدی جدی، برای بازگشــت به برجام نشــده 
اســت؟ ضمن آنکه رغبــت و مواضع طرف دیگر ایــن منازعه هم، به 
دلایلی که گذشت منعکس کننده جسارت و شجاعت لازم برای عبور از 

پستی و  بلندی های این منازعه نیست.

سخنگوی وزارت خارجه ایران نشست امروز وین 
را اتفاق بزرگی ندانست. سعید خطیب زاده دیروز در 
نشست خبری هفتگی خود گفت نشست وین فرقی 
با دیگر نشســت های کمیسیون مشترک برجام ندارد. 
در روزهای گذشته پس از اعلام برنامه نشست امروز 
در وین، بسیاری کارشناسان آن را فرصتی مهم برای 
برداشــتن یک گام در جهت احیای توافق برجام در 
فرصت انــدک باقی مانده دانســته اند اما چنان که از 
صحبت های خطیــب زاده برمی آیــد، ظاهرا وزارت 
خارجه با انتظارات بالا از این نشســت موافق نیست.  
خبرنگار «شرق» در این نشست از خطیب زاده پرسید: 
«آیا این جلســه براســاس پالس مثبتی از واشنگتن 
طراحی شده است؟ و آیا اگر تغییری در روند اتفاقات 
در این جلســه رخ ندهد، این جلســه حســن ختام 
برجام خواهد بود؟». سخنگوی وزارت امور خارجه 
در پاســخ به این سؤال گفت: «ما نه به وعده ها و نه 
سیگنال های مثبت و منفی که از هنگام روی کارآمدن 
آقای بایدن مطرح شــده اهمیــت نداده ایم و آنچه 
برای ما مهم اســت عمل واقعی آمریکاست. اگرچه 
صبر ایران حدی دارد ولی این نشســت، نشست آخر 
نیست». خطیب زاده همچنین درباره اقدامات وزارت 
خارجــه در حوزه واکســن، اظهارات وزیــر خارجه 

عربستان و تفاهم نامه با چین نیز توضیحاتی داد.
خطیب زاده در پاسخ به سؤالی درباره نشست روز 
سه شنبه کمیسیون مشترک برجام اظهار کرد: «آنچه 
فردا اتفاق می افتد هیچ فرقی با تمام کمیسیون های 
مشــترکی که تا الان برگزار شــده، ندارد. آنچه فردا 
اتفاق می افتد کمیســیون ادواری- فصلی کمیسیون 
مشترک ایران و ۱+۴ است کما اینکه از ماه ها و فصول 
قبل هم این را داشتیم». وی اضافه کرد: «این نشست 
قرار بود در اسفندماه برگزار شود که تاریخ نهایی نشد 
و قرار شــد در اوایل فروردین برگزار شود. با توجه به 
اینکه زمان بندی مشــکل بود، قرار شد بخش اول به 
صورت آنلاین برگزار شود که به صورت برخط برگزار 
شد و ادامه آن به صورت حضوری برگزار می شود». 
خطیب زاده یادآور شد: «فردا معلوم می شود آیا ۴+۱ 

می تواند موارد مدنظر ایران را تأمین کند یا نه».
 به ۱+۴مربوط است با آمریکا چه صحبتی کند

ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی در پاســخ به 
وال اســتریت ژورنال  روزنامه  ادعای  درباره  ســؤالی 
مبنی بر وجــود دو توافق جداگانه در نشســت وین 
گفــت: «اینکه ۱+۴ در کجا و چگونه با ایالات متحده 
صحبــت می کند بــه خود آنها مربوط اســت که در 
واشــنگتن مذاکره کند یا وین یا هــر پایتخت دیگری 
که مدنظر خودشــان است. آنچه فردا اتفاق می افتد 
کمیسیون مشــترک برجام است که بر اساس دستور 
کار کمیسیون ما درباره مسیر رفع تحریم ها گفت وگو 
خواهیم کــرد». وی اضافه کرد: «البته ۱+۴ از ما هم 

درخواســت کرده چگونگی توقف اقدامات جبرانی 
خودمــان را هــم اعلام کنیــم کــه آن را هم هیئت 
کارشناســی ســازمان انرژی اتمی همراه آقای دکتر 
عراقچی هستند و آنها هم می توانند صحبت کنند». 
ســخنگوی وزارت امور خارجه یادآور شد: «نشست 
فردا یک نشست فنی بین ایران و ۱+۴ است و دستور 
کار رفــع جامع تحریم های ایالات متحده اســت. ما 
اگــر بتوانیم بــا ۱+۴ به توافق برســیم و آنها بتوانند 
تعهدات آمریکا را تضمین کنند مســیر باز می شود». 
خطیــب زاده تصریح کرد: «مســیر روشــن اســت. 
تحریم های ایالات متحده تماما باید برداشــته شود، 
راســتی آزمایی شــود و بعد جمهوری اسلامی ایران 
اقدام خود را انجام می دهــد. به تعبیر دیگر ما تنها 
یک گام داریم نه گام به گام و این یک گام هم شــامل 
برداشته شدن همه تحریم های ایالات متحده است و 
در مقابل، ایــران آمادگی دارد اقدامات جبرانی خود 
را که به  خاطر نقض پیمــان طرف های مقابل بوده، 

متوقف کند و به عقب برگردد».
حوزه  در  خــود  اقدامات  تمامــی  خارجــه  وزارت 

واکسن را انجام داده است
وی در پاسخ به سؤال دیگری درباره تأمین واکسن 
موردنیــاز کرونا اظهار کرد: «بیش از یک ســال و یک 
هفته پیش وزارت امور خارجــه در بحبوحه فراگیری 
نامــه ای به مقامات عالــی نظام و وزارت بهداشــت 
نوشت و تمامی موضوعات درباره واکسن را پیش بینی 
کرد و گفت. در طول این مدت هم تمامی اقدامات مان 
را برای رفع موانع خارجی همکاری در حوزه واکســن 
و واردات واکســن انجام دادیم». خطیــب زاده یادآور 
شد: «البته وزارت بهداشت هم تلاش مؤثری داشته و 
پیشرو بوده و وزارت خارجه جز با تصمیم و نظر وزارت 
بهداشت و شــورای عالی کاری نکرده و نمی کند. هر 

گاه چیزی از ما خواســتند حتی اگر چنــد ماه از زمان 
توصیه ما گذشــته، بــا جدیت انجــام دادیم از جمله 
درباره واکسن اســپوتنیک روسیه که وزیر امور خارجه 
در سفر به مســکو مصوبه و درخواست را انجام داد، 
میزانــی را هم که بــا طرف روس صحبت شــده بود 
مقدار زیادی وارد کردیم و اگر اشــتباه نکنم بیشــتر از 
نیم میلیون دوز وارد شده اســت». سخنگوی دستگاه 
دیپلماســی ادامــه داد: «عــلاوه بر ایــن توافق برای 
تولید مشــترک را انجام دادیم و پیشــروتر از همکاری 
با طرف های دیگر بوده اســت. همچنین با طرف های 
هنــدی همکاری های زیادی کردیم و منابع مالی آن را 
تأمین کرده ایم. آقای ظریف در سفر مهرماه به کوبا هم 
با طرف کوبایی این مســیر را آغــاز کردند. البته وزارت 
بهداشــت مرجع صلاحیــت دار بوده که کــدام کار با 
سرعت بیشــتر جلو برود و کدام با سرعت کمتر. تولید 
مشترک آن هم در دستور کار بوده است». خطیب زاده 
اظهــار کرد: «کواکــس در چند روز آینــده یک مقدار 
از دوزی کــه وعده کرده و عقــب انداخته بود را وارد 
می کنــد و اگر کواکس به تعهــدات خود عمل کند ما 

۲/۲ میلیون دوز هفته های آینده وارد می کنیم».
پاسخ به اظهارات وزیر خارجه عربستان

خطیب زاده در پاســخ به ســؤال دیگری درباره 
اظهــارات اخیر وزیر خارجه عربســتان ســعودی 
دربــاره برجــام گفــت: «متأســفم کــه همچنان 
در ریــاض شــجاعت گفت وگوی خــارج از اراده 
قدرت های فرامنطقــه ای و مداخله جو در منطقه 
مــا شــکل نگرفته و این باعث تأســف اســت که 
همچنــان نگاه ریــاض به پایتخت هایــی خارج از 
منطقه اســت و این بزرگ ترین مانع رسیدن منطقه 
به یک تازه کار بومی درون منطقه ای اســت». وی 
گفت: «موضع عربستان ســعودی در قبال برجام 

شناخته شده است، هم موقعی که مذاکره می شد 
و هــم بعد از آن اقدامات مخربــی انجام داد. لذا 
وزیر خارجه عربســتان چیز جدیدی نگفته اســت. 
تنها بــه این نکتــه توجه نکرده اســت که برجام 
گفت وگو و مذاکره شــد، امضا شد، مهروموم شد و 
بر روی طاقچه گذاشته شــد». سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی ادامه داد: «به عربستان توصیه می کنیم 
به مسیر گفت وگوهای درون منطقه ای بپیوندد و از 
مســیر طغیان گری که امروز دچار آن شده فاصله 
بگیرد و در این صــورت مطمئنا آغوش منطقه به 

روی عربستان باز است».
فیصل بن فرحان، وزیر امور خارجه عربستان در 
گفت وگو با فرانــس ۲۴ درخصوص پرونده ایران و 
مذاکرات هسته ای با اشــاره به گفت وگوهای وین، 
گفت که شــرکای ایالات متحده و اروپا تمایل دارند 
آنچــه آن را نگرانی هــای مربوط بــه توانایی های 
موشــکی ایران و پشــتیبانی از گروه های مسلح در 
منطقه می خواند برطرف کنند. به گزارش ایسنا، وی 
افزود که اطمینان داریم جامعه بین المللی سخت 
تلاش خواهد کــرد تا اطمینان حاصــل کند که در 
نهایت کاستی های (توافق هسته ای) برطرف شده و 
همچنین به آنچه فعالیت های بی ثبات کننده ایران 
در منطقه می خواند، خواهــد پرداخت. وی وجود 
گفت وگوی مســتقیم بین عربســتان و ایران را انکار 
کرد اما گفت: «ما برای انجام گفت وگوی مستقیم یا 
غیرمســتقیم آزاد هستیم، اما این گفت وگو منوط به 

تغییر رفتار ایران است».
الزام آور  حقوقی  قرارداد  شده،  امضا  چین  با  آنچه 

نیست
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: «وزارت امور 
خارجه مســئول اجرا نیســت، بلکه هماهنگ کننده 
اجرا اســت و از ســایر وزارتخانه ها و حتی همکاری 
میان قوا در آن دیده شــده و این چیزی نیست که به 
شــکل صرف به وزارت امور خارجه مربوط باشــد، 
بلکه ما هماهنگ کننده هستیم و همه از جمله قوه 
مقننــه باید به نقشــه راهی که نظام به آن رســیده 
کمک کنند تا اجرائی شــود». وی خاطرنشــان کرد: 
«آنچه بین ایران و چین امضا شــده معاهده، پیمان 
و قرارداد و ســند حقوقی الزام آور نیســت. [شــاید 
منظور] مجلس درباره نظارت این است که این سند 
بتواند اجرائی شود». خطیب زاده گفت: «وزارت امور 
خارجه مســئول اجرا نیســت بلکه هماهنگ کننده 
اجراســت و از ســایر وزارتخانه ها و حتی همکاری 
میان قوا در آن دیده شــده است و این چیزی نیست 
که به شــکل صرف به وزارت امــور خارجه مربوط 
باشــد، بلکه مــا هماهنگ کننده هســتیم و همه از 
جمله قوه مقننه باید به نقشــه راهی که نظام به آن 

رسیده کمک کنند تا اجرائی شود».

پایین آوردن انتظارات در نشست خبري سخنگوی وزارت خارجه 
نشست وین فرقى با بقیه نشست هاى برجامى ندارد

چه انتظاری از مذاکرات وین می توان داشت؟
 ابوالقاسم دلفى

 سفیر سابق ایران در فرانسه

هر
: م

س
عک


